
ضع�ف نظارتي بر عملك�رد ش�ركت هاي نفتي، 
همه را نگران كرده اس�ت به وي�ژه آنكه يكي از 
اين ش�ركت ها، توتال باشد. ش�ركتي فرانسوي 
كه شريكي اس�ت قديمي براي رقيب قديمي تر 
ايران در بزرگ ترين ميدان گازي پارس جنوبي. 
  وزارت نفت هفته گذشته در ش��رايطي قرارداد 
توس��عه فاز 11 را با ش��ركت توتال امضا كرد كه 
اين ش��ركت بر اس��اس قراردادهاي قطر شريك 
دوحه در پارس جنوبي اس��ت و ح��الا قصد دارد 
پس از سال ها تعلل و برداشت حداكثري قطر از 
پارس جنوبي، مرزي ترين فاز اين ميدان را توسعه 
دهد. با توجه به تمركز ويژه وزارت نفت به توتال 
نگراني هاي بسياري از سوي كارشناسان زمزمه 
مي شود. علي شمس اردكاني، رئيس كميسيون 
انرژي ات��اق بازرگاني ايران با اش��اره به اينكه در 
قراردادهاي بين المللي بايد به اين موضوع توجه 
كنيم كه ش��ركت هاي خارجي مانند عمروعاص 
هستند، گفت: ما نبايد نقش ابوموسي اشعري را 
بازي كنيم و بايد حواس��مان در اين زمينه جمع 
باشد.  وي در برنامه دو ش��ب گذشته جهان آرا با 
اشاره به اينكه عده اي بدون داشتن علم كافي به 
دنبال هياهوهاي بي مورد هس��تند، تصريح كرد: 
اين موضوع بس��يار مهم اس��ت كه شركت هاي 
خارجي حيله گرند و كاملًا مانند عمروعاص رفتار 
مي كنند كه اگر هيئت نظ��ارت به طور صحيح و 
دقيق تشكيل نشود قطعاً ما نيز ابوموسي اشعري 

خواهيم بود. 
اين مقام مس��ئول ادامه داد: مق��ام معظم رهبري 
صريحاً دس��تور فرمودند نظارت ها ب��ه طور دقيق 
پيگيري ش��ود كه الان من نمي دانم آيا اين نظارت 
صورت مي گيرد يا نمي گيرد؟ آيا آنچه انجام مي گيرد 

جدي است يا خير؟ من معتقدم سازماني كه قرارداد 
را امضا كرده است نمي تواند خودش نقش رگولاتور 

را داشته باشد، زيرا اين موضوع فسادآور است. 
  فساد و كرسنت

ش��مس اردكاني با اش��اره به اينكه در اين مناظره 
چند بار صحبت از كرسنت ش��د، تصريح كرد: من 
زماني ك��ه قرارداد كرس��نت را امض��ا مي كردند به 
آقايان گفت��م آن فردي كه ش��ما با آن ق��رارداد را 
امضا مي كنيد عضو س��ازمان اطلاعاتي عراق است 
و آدم سالمي نيست و در قالب مديريت يك شركت 
كشتيراني گراي نفتكش هاي ايراني را به هواپيماهاي 
امريكايي و عراقي داده است تا آنها با موشك اگزوسه 
نفتكش هاي ما را هدف ق��رار دهند؛ اين فرد منافع 
خود را دنبال مي كرد و از ابتدا امضا با آن فرد مشكل 
داشت كه اين آقايان حرف من را گوش ندادند و كار 

خود را كردند. 
وي با اش��اره به قرارداد IPC، گفت: رهبري در 13 
تير ماه س��ال 94 نامه اي نوشتند كه 15 بند داشت 
و تأكيد كرده بودند بايد اي��ن بندها در مدل جديد 
قراردادهاي نفتي رعايت ش��ود اما معلوم نيست كه 
اين بندها هم اكنون رعايت ش��ده يا خير و من باز 
تأكيد مي كنم بايد نظارت را در اجراي اين قراردادها 
دنبال كرد و اگر نظارت وجود نداشته باشد قطعاً با 

مشكل مواجه مي شويم. 
شمس اردكاني ادامه داد: ظاهراً بر اساس نامه اي كه 
در تاريخ 24 مرداد سال 95 از سوي دفتر مقام معظم 
رهبري به رئيس جمهور نوشته شده است 10 بند از 

مدل جديد قراردادهاي نفتي اصلاح نشده است. 
  فرافكني موافقان

دكتر مس��عود درخش��ان  اس��تاد اقتص��اد انرژي 
دانشگاه علامه طباطبايي نيز در اين برنامه گفت: 

اگر ما هم اكنون از مفاد قرارداد توتال آگاه ش��ويم، 
خواهي��م ديد كه آنها س��ودهاي بس��يار بالايي را 
دريافت كرده اند و اين به ض��رر صنعت نفت ايران 
خواهد بود. همين قرارداد با توتال را به جاي آنكه 
ب��ه مباحث كارشناس��ي آن بپردازي��م، مي بينيم 
عده اي با گفته هاي مختلف مانند اينكه دلواپسان 
غرض ورز هس��تند يا با امضاي اين ق��رارداد ديوار 
تحريم ها فروريخت، به دنبال سياس��ي  كردن اين 
موضوع هستند كه اگر اين موضوع سياسي شود، 
قطعاً ما نمي توانيم به طور صحي��ح اين قرارداد را 

مورد ارزيابي قرار دهيم. 
درخشان با اش��اره به اينكه توجه داشته باشيد كه 
بايد يك نظارت و توجه جدي توس��ط كارشناسان 
به جري��ان قراردادهاي نفتي اعمال ش��ود، تصريح 
كرد: همين فاز 11 پارس جنوبي را به عنوان مثال 
نگاه كنيد. اين فاز در اواخر دهه 70 يك بار توس��ط 
توتال قرار بود توسعه پيدا كند و شركت پتروناس و 
ش��ركت ملي نفت ايران نيز با توتال قرار بود در اين 
قرارداد مش��اركت كنند، به طوري كه 50 درصد از 
سهم توسعه دراختيار شركت ملي نفت، 40 درصد 
دراختيار توتال و 10 درصد در اختيار پتروناس بود 
و ما انتظار داش��تيم كار به طور جدي آغاز شود، اما 
بعد از مدتي ديديم كه شركت توتال از اين قرارداد به 

دليل تحريم ها كنار كشيد. 
وی با اش��اره به اينكه با اين سابقه دوباره به شركت 
توتال اعتماد كرديم و آنها به همين فاز 11 بازگشتند، 
جاي تأمل است، اظهار كرد: ولي بايد گفت تا وقتي 
كه ما نظارت هاي صحيح را روي اين قرارداد اعمال 
نكنيم، هيچ پيش��رفتي حاصل نخواهد ش��د، زيرا 
مي دانيم كه شركت توتال و همه شركت هاي خارجي 
كه به ايران مي آيند، به جاي اينكه منافع ما را تأمين 

كنند، به فكر منافع خودشان هستند. 
به گفته اين كارشناس ارشد انرژي، شركت توتال 
سابقه درخش��اني در صنعت نفت ايران ندارد، به 
طوري ك��ه اين ش��ركت در ميادين س��يري A و 
B و ف��از 2 و 3 پارس جنوبي اش��تباهات جدي را 
مرتكب شد كه در اين خصوص فرضيه هاي زيادي 
وجود دارد. در همان زمان، كارشناس��ان تراز اول 
مطالبي را تدوين كرده و گزارش دادند، اما از آنجا 
كه ما نهادي بابت پيگيري نداريم، اين گزارشات 

مسكوت باقي ماند. 
درخش��ان گفت: توتال از لحاظ اخلاقي نيز فاس��د 
است و نمونه آن پرداخت رشوه براي حضور در برخي 
از ميادين گازي ايران بوده است كه در دادگاه هاي 
بين المللي نيز اين موضوع وجود دارد و اين شركت 
يك بار بابت اين موض��وع جريمه چندصد ميليون 

دلاري شده است. 
اين كارشناس صنعت انرژي با اشاره به اينكه بايد يك 
نهاد كارشناسي تشكيل مي شد كه اين موضوعات در 
آن مورد بررس��ي قرار مي گرفت، تصريح كرد: مقام 
معظم رهبري نيز در ديداري كه س��ال گذش��ته با 
دانشجويان داش��تند، فرمودند مادامي كه منافع و 
مصالح كلان نظام در اين قرارداد تأمين نشود، نبايد 
آنها را اجرايي كرد و من بايد بپرسم كه آيا واقعاً در 
قرارداد توتال، منافع و مصالح نظام تأمين شد كه ما 

بعد از امضاي آن جشن گرفتيم؟ 
درخش��ان ادامه داد: وقتي مي گويند با امضاي اين 
قرارداد ديوار تحريم ها فروريخت، به اين معني است 
كه مي خواهند از نفت براي ديپلماسي استفاده كنند 
و آنهايي كه مي گويند با اجراي قراردادهاي نفتي، 
ديگر تحريم نمي ش��ويم، نه نفت را مي فهمند و نه 
سياست را، مگر مي شود از نفت براي اين كار استفاده 
كرد؟ الان وزير امورخارجه امريكا كيست؟ خودش 
دوره اي مديرعامل يكي از شركت هاي بزرگ نفتي 
بود، بنابراين من به طور قطع مي گويم فرمايش مقام 
معظم رهبري روي زمين مانده اس��ت و ما قرارداد 

توتال را امضا كرديم. 
  چرا آمد؟

اصغر ابراهيمي اصل، معاون سابق وزير نفت هم در 
اين برنامه با اش��اره به اينكه در تمام فازهاي پارس 
جنوبي طراحي پايه مهندس��ي توس��ط ش��ركتي 
بين المللي انجام شده است، گفت: ايتاليايي ها گفتند 
تلاش كرديم به ايران بياييم ولي امريكا فقط به توتال 
اين اجازه را داد.  اصغر ابراهيمي اصل با اشاره به اينكه 
توتال با مأموريت خاصي به ايران آمده اس��ت، بيان 
كرد:كساني IPC را امضا كردند كه كرسنت را امضا 
كردند.  وي با بيان اينكه هر آنچه توتال بخواهد در 
پارس جنوبي انجام دهد از عهده شركت هاي ايراني 
هم بر مي آيد گفت: مأموريت توتال ماكزيمايز كردن 

بهره برداري قطري ها از پارس جنوبي است. 
ابراهيمي اصل با اشاره به اينكه الگوي IPC خلاف 
قانون اساسي بوده و به مصحلت كشور نيست، افزود: 

توتال حداقل 12 ميليارد دلار سود مي كند. 
وي با بيان اينكه ويژگي IPC اين است كه اول نافذ 
مي شود بعد براي تأييد در اختيار مقامات كشور قرار 
مي گيرد، گفت: قراردادهاي IPC قدرت ش��ركت 
ملي نفت ايران را در حد يك ش��ريك كوچك براي 

خارجي ها پايين مي آورد. 
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مأموريت ويژه توتال در پارس جنوبي به سود قطر
نظرات 3 كارشناس اقتصاد انرژي درباره قرارداد توسعه فاز 11 پارس جنوبی

تالار شيشه اي
تغيير قيمتآخرين  قيمت نام شركت 

22830بانك انصار
6431506ايران ارقام 

3699291تجارتالكترونيكپارسيان
2079127مارگارين 

8653412قنداصفهان 
3109148فراورده هاي نسوزايران 

3046145پالايش نفت اصفهان
19434925قندشيرين خراسان 
4733225پالايش نفت تبريز

194692صنايع شيميايي فارس 
2635123سرمايه گذاري ساختمان ايران

4907229قندهكمتان 
174381پست بانك ايران

210497شكرشاهرود
4722217شيشه وگاز
2555117قندنيشابور

2469112توليدي كاشي تكسرام 
8097367فرآورده هاي غدايي وقندپيرانشهر

7520337قندلرستان 
201690مخابراتايران
69531سيمان كرمان 

3964172لنت ترمزايران 
4726200كارت اعتباري ايرانكيش
5153214پالايش نفت بندرعباس

2901119توسعه معدني و صنعتي صبانور
8571341شهد

6404254سرماآفرين 
190074سامان گستراصفهان 

131051نوردآلومينيوم 
79330كمباين سازي ايران 
89932كمك فنرايندامين 

3428119پارس سرام 
3578115كارخانجات قندقزوين 

174255نوسازي وساختمان تهران 
194260بيمه آسيا

160948قطعات اتومبيل ايران 
7565212لوله وماشين سازي ايران 

4306110داده پردازي ايران 
388896بورساوراقبهادارتهران
280769ملي سرب وروي ايران 

114728سرمايه گذاري توسعه صنعتي ايران
26087635آسان پرداخت پرشين

5246124پاكسان 
111525سرمايه گذاري توكافولاد)هلدينگ 

192743كاشي الوند
117325صنايع ريخته گري ايران 

124426ليزينگ خودروغدير
322560گسترش سرمايه گذاري ايران خودرو

414974نيروكلر
253441حمل ونقل توكا

374258ايران تاير
416862كويرتاير

172823گسترش نفت و گازپارسيان
262729بانك خاورميانه
416645درخشان تهران 

143313سيمان فارس وخوزستان
327629سيمان فارسنو

192816نيرومحركه 
353028سرمايه گذاري پارس توشه 

31736200توليدي مهرام 
650037كشاورزي ودامپروي مگسال 

210911گروه بهمن 
18559بيمه ملت

482123همكاران سيستم
19679بيمه پارسيان

357416پتروشيمي مبين
11205سيمان سپاهان 

5262پلي اكريل 
502219موتوژن 

1460252شركت ارتباطات سيارايران
21957الكتريك خودروشرق 

26998تراكتورسازي ايران 
746422ايران مرينوس 

26157سيمان صوفيان 
686217كارتن ايران 

729118گروهمپنا)سهامي عام(
17684سيمان كرمان 

1156022گروه صنعتي پاكشو
28195صنعتي بهشهر

1355622داروپخش )هلدينگ 
18913فولادآلياژيايران

48627نوردوقطعات فولادي 
14452فولادمباركه اصفهان

15512داروسازي امين 
17082كاشي سعدي 

17302گروه دارويي بركت
79349شيشه همدان 

38404پتروشيمي فارابي 
32903مارگارين 

33163گروه صنعتي بارز
135439داروپخش )هلدينگ 

117954گروه صنعتي ملي )هلدينگ 
181396داروسازي اسوه 

266848خدمات انفورماتيك 
70762فيبرايران 

152364پارس دارو
41991صنعتي آما

102312فرآورده هاي تزريقي ايران 
11230سرمايه گذاري پرديس
9920سرمايه گذاري بوعلي 

52850پتروشيميفجر
10590سرمايه گذاري توسعه صنايع سيمان

259060 داروسازي زهراوي 
14430فولادمباركه اصفهان

41480بيسكويت گرجي 
30980سيمان خوزستان

26880بانك كارآفرين 
42220نفت پارس 

17240گروه مديريت سرمايه گذاري اميد
46300سيمان هرمزگان 

11960سرمايه گذاري نوركوثرايرانيان
23550 سالمين 

25360سيمان اروميه 
10120بانك سينا

10000شركت ارتباطات سيارايران
1-14648سيمان بهبهان 

2-21481داروسازي سينا
2-17293سيمان قائن 

1-4015سرمايه گذاري توسعه آذربايجان 
2-4888كارخانجات داروپخش 

2-4608پشم شيشه ايران 
2-4586صنايع پتروشيمي خليج فارس

1-2240توليدمحورخودرو
1-1925مخابرات ايران

2-3408پارس مينو
5-8302سيمان خاش 

7-11045داروسازي جابرابن حيان 
8-12416صنايع خاك چيني ايران 

5-6301سرمايه گذاري دارويي تامين
3-3748شيرپاستوريزه پگاه خراسان 

7-8460دشت مرغاب 
1-1204سرمايه گذاري سپه 

1-1201توسعه معادن وفلزات 
2-2363صنايع پتروشيمي كرمانشاه

1-1019سرمايه گذاري صنعت ومعدن 
1-787زامياد

4-3126حفاريشمال
5-3880س.صنايع شيميايي ايران

10-7489داروسازي ابوريحان 
2-1461سرمايه گذاري صندوق بازنشستگي

3-2169معدني و صنعتي گلگهر
3-2159سرمايه گذاري آتيه دماوند

3-2010سايپاشيشه 
14-9174البرزدارو

2-1281سرمايه گذاري اعتبارايران
2-1271سيمان كردستان

11-6986كشت وصنعت چين چين
6-3764مهندسي نصيرماشين 

2-1249گروه پتروشيمي س.ايرانيان
6-3232سيمان غرب 

21-11292جام دارو
2-1069واسپاريملت

تقاضاي سرمايه گذاري خارجي كاهش يافت
رئيس انجمن س�رمايه گذاري ات�اق بازرگان�ي ايران با اش�اره به 
كاه�ش تقاض�اي س�رمايه گذاري خارج�ي بع�د از انتخاب�ات 
رياس�ت جمهوري امري�كا گفت: يكس�ان نبودن ن�رخ ارز   يكي 
از موان�ع ج�ذب س�رمايه گذاري خارج�ي در كش�ور اس�ت. 
حسين سليمي در گفت وگو با فارس با بيان اينكه ميزان سرمايه گذاري 
خارجي سال 95 نس��بت به سال 94 س��ه برابر افزايش داشت، گفت: 
س��رمايه گذاري  خارجي مصوب در سال 96 نس��بت به سال گذشته 

تغيير ي نداشته است. 
رئيس انجمن س��رمايه گذاري اتاق بازرگاني ايران افزود: از بعد برجام 
تاكنون 14/5 ميليارد دلار سرمايه گذاري خارجي مصوب شده، اما فعلًا 

آمار دقيق سرمايه گذاري خارجي عملياتي شده مشخص نيست. 
وي با تأكيد بر اينكه بعد از انتخابات رياست جمهوري امريكا به دليل 
ديدگاه هاي ترامپ نس��بت به اقتص��اد دنيا ميزان درخواس��ت مجوز 
سرمايه گذاري در ايران تا حدودي كاهش يافته است، اظهار داشت: سال 
گذشته دائماً هيئت هايي براي سرمايه گذاري به ايران سفر مي كردند، 
اما امسال اين سفرها كاهش يافته است. سليمي بيان داشت: انتخابات 
رياس��ت جمهوري كش��ورمان و همچنين ماه مبارك رمضان هم در 
كاهش سفرهاي سرمايه گذاران به ايران بي تأثير نبوده و اميدواريم روند 

جذب سرمايه گذاري با طي اين مراحل به زودي افزايش يابد. 
عضو هيئت نماين��دگان اتاق بازرگان��ي تهران با بيان اينكه يكس��ان 
نبودن نرخ ارز يكي از موانع جذب سرمايه گذاري خارجي است، گفت: 
سرمايه گذاران خواهان پيش بيني سود سرمايه گذاري خود هستند، در 
حالي كه با توجه به يكسان نبودن نرخ ارز، سرمايه گذار خارجي نمي  داند 
ارزي را كه وارد كرده با چه نرخي مي تواند خارج كند. وي گفت: بخش 
عمده اي از تقاضاي سرمايه گذاري خارجي مربوط به سرمايه گذاري در 

بخش نيروگاه هاي خورشيدي است. 
 

احتمال گراني ۱۵ درصدي سيمان از مرداد
مديرعامل س�يمان لامرد با اعلام اينكه قيمت س�يمان بايد بيش 
از نرخ ت�ورم افزايش پيدا كن�د، گفت: پيش�نهاد توليدكنندگان 
افزايش 1۵ درصدي قيمت است اما هنوز در مرحله رايزني هستيم. 
ابراهيم غلام زاده در گفت وگو با تسنيم، با اشاره به اينكه در حال حاضر 
با وجود ركود 50 ميليون تن سيمان در كش��ور توليد مي شود، اظهار 
داشت: البته اين رقم با توجه به ظرفيت 85 ميليون تني سيمان كشور، 

آزاد بودن 35 ميليون تني ظرفيت توليد را نشان مي دهد. 
وي با بيان اينكه هنوز افزايش قيمتي در انواع سيمان اعمال نشده است، 
افزود: فعالان حوزه سيمان با در نظر گرفتن هزينه هاي توليد درصدد 
افزايش قيمت ها هستند.  اين توليدكننده سيمان با اعلام اينكه قيمت 
سيمان بايد بيش از نرخ تورم افزايش پيدا كند، تصريح كرد: پيشنهاد 
توليدكنندگان افزايش 15 درصدي قيمت اس��ت اما هنوز در مرحله 
رايزني هستيم.  غلام زاده اضافه كرد: معمولاً افزايش قيمت ها در تيرماه 
و مردادماه كه ساخت و ساز رونق بيشتري دارد اجرايي مي شود. با توجه 
با اين موضوع اميدواريم مجوز افزايش قيمت سيمان را در اين دو ماه 

پيش رو دريافت كنيم. 

محموله برنج تايلندي به زودي وارد كشور مي شود
دبي�ر انجم�ن برن�ج اي�ران ضم�ن اش�اره ب�ه خري�د برن�ج از 
تايلند گف�ت: اي�ن محموله ب�ه زودي وارد كش�ور خواهد ش�د. 
جميل عليزاده شايق در مصاحبه با راديو با بيان اينكه قرارداد خريد اين 
كالا قبل از دوران تحريم با كشور تايلند بسته شده است، افزود: ايران در 
دوران تحريم به دليل عدم امكان پرداخت وجوه برنج مورد خريداري 
به تايلند از واردات اين كالا بازماند.  وي همچنين در واكنش به برخي 
اظهارنظرها مبني بر بي كيفيتي برنج هاي تايلندي اظهارداشت: اينگونه 
نيس��ت بلكه برنج هاي تايلندي، ويتنام و پاكستان محصولاتي كيفي 
هستند.  دبيرانجمن برنج ايران در بخش ديگري از سخنان خود با انتقاد 
از اينكه ممنوعيت واردات برنج به كش��ور نظم مشخصي ندارد، گفت: 
سالانه 800 تا يك ميليون تن برنج بايد به مملكت وارد شود و اين ميزان 
واردات غير قابل انكار است.  وي با بيان اينكه برنج جزو اقلام اساسي و 
مهم در كشور است، افزود: سالانه بخشي از اين محصول راهبردي به 

صورت داخلي و بخش ديگر از طريق واردات تأمين مي شود. 
عليزاده شايق در ادامه با اشاره به اين جمله كه پارسال به ازاي هركيلو 
برنج وارداتي 500 تومان عوارض گمركي دريافت ش��د، اظهارداشت: 
شرط دريافت عوارض از برنج به جهت توسعه و سرمايه گذاري طرح هاي 
زير س��اختي اين محصول راهب��ردي از قبيل يكپارچه س��ازي اراضي 
شاليزاري، تجهيز و نوسازي كارخانه هاي شاليكوبي، آبرساني به مزارع 
و ساير موارد بود ولي با كمال تأسف عوارض دريافتي در راستاي واردات 
ميوه هزينه شد.  وي در عين انتقاد از بي برنامگي وزارت جهاد كشاورزي 
در حوزه برنج گفت: برنامه ريزي و سياس��تگذاري در اين حوزه ضمن 

ثبات بايد از نظم و نسخ مشخصي برخوردار باشد. 
دبيرانجمن برنج اي��ران در ادامه واگذاري وظاي��ف و اختيارات وزارت 
بازرگاني به جهاد كشاورزي )قانون انتزاع( را يك اقدام اشتباه دانست و 
بيان كرد: وزارت جهاد كشاورزي حامي توليدكنندگان است متأسفانه با 

واگذاري تنظيم بازار به اين وزارتخانه كشاورز خود را تنها مي بيند. 

 ذخاير ارزي چين
 به بالاترين رقم ۸ ماه اخير رسيد

ذخاي�ر ارزي چي�ن در م�اه گذش�ته مي�لادي ب�ا رس�يدن ب�ه 
3/0۵7 تريلي�ون دلار، بيش�ترين رق�م در هش�ت م�اه اخي�ر 
محس�وب مي ش�ود؛ ضمن اينكه ارزش پ�ول اين كش�ور هم در 
براب�ر دلار امري�كا در ح�دود 2 درص�د احي�ا ش�ده اس�ت. 
به گزارش رويترز، ذخاير ارزي چين در ماه گذشته ميلادي يعني ژوئن 
براي پنجمين ماه متوالي با روند صعودي به كار خود ادامه داد و اين بار 

به بيشترين رقم در هشت ماه اخير رسيد. 
 افزايش ذخاير ارزي چين در راستاي انتظارات بازار مي باشد كه اعمال 
سياست هاي دولت اين كشور براي سفت و سخت كردن قوانين خروج 
س��رمايه از چين در آن بي تأثير نبوده اس��ت؛ ضمن اينكه روند توقف 

احياي ارزش دلار امريكا هم به اين موضوع كمك كرده است. 
در همين حال ذخاير ارزي چين در ماه ژوئن با 3 ميليارد و 200 ميليون 
دلار افزايش به 3/057  تريليون دلار رس��يد. ذخاير ارزي چين در ماه 
قبل از آن 24 ميليارد دلار افزايش نشان مي دهد كه مجموع آن 3/054 
تريليون دلار ثبت شده است.   اين براي اولين بار از سال 2014 ميلادي 
است كه ذخاير ارزي چين براي پنجمين ماه متوالي روند افزايشي به 
خود مي گيرد.  تحليلگران اقتصادي بر اين باور هستند كه در ماه گذشته 
ميلادي، بانك مركزي چين براي اولين بار از اكتبر سال 2015 ميلادي 
به بعد، تنها خريدار ارز در اين كشور بوده و خروج سرمايه در ماه ژوئن 
به تقريباً 10 ميليارد دلار كاهش پيدا كرده كه اين رقم براي ماه قبل از 
آن 29 ميليارد دلار برآورد مي شود.   يكي از دلايل افزايش ذخاير ارزي 

چين به افزايش ارزش ارزهاي ديگر در مقابل دلار بر مي گردد. 
در سال گذشته ميلادي دولت چين حدود 320 ميليارد دلار از ذخاير 
ارزي خود را از دست داد و يوآن در مقابل دلار امريكا 6/5 درصد ارزش 
خود را از دس��ت داد كه بيش��ترين روند نزولي براي پول اين كشور از 
س��ال 194 ميلادي به بعد محسوب مي ش��ود.  اما با در پيش گرفتن 
سياست هاي پولي بانك خلق چين در س��ال جاري ميلادي، تا كنون 

ارزش يوآن حدود 2 درصد در مقابل دلار امريكا احيا شده است. 

مش�اور وزي�ر راه و شهرس�ازي گف�ت: بان�ك 
مركزي فش�ار زيادي ب�ه بانك  ها ب�راي فروش 
خانه  هاي خالي وارد كرده، چون بخش عمد ه اي 
از خانه  ه�اي خال�ي متعل�ق ب�ه بانك  هاس�ت. 
به گزارش خبرگزاري صداوس��يما، حس��ين عبده 
تبريزي در برنامه »تيتر  امشب« شبكه خبر با بيان 
اينكه ماليات  ها در بخش مس��كن بالا رفته اس��ت، 
اظ هار كرد: آمار نش��ان مي دهد 2/5 ميليون خانه 
خالي در كش��ور وجود دارد. خان��ه اولي  ها نيازمند 
مسكن هستند. ساخت مسكن لوكس هم در دولت 
دهم صورت گرفته اس��ت اما مازاد مس��كن نشان 
دهنده اين نيس��ت كه خانه لازم نداريم، براي خانه 
اولي  ها نيازمند مس��كن هس��تيم.  اين اقتصاددان 
اف��زود: در دريافت ماليات بين اش��خاص حقيقي و 
حقوقي تفاوت وجود دارد. اگر مس��كن را ش��خص 
حقيقي ساخته باشد هر زمان كه مشخص شود از وي 
ماليات دريافت مي گردد اما براي اشخاص حقوقي 
بعد از سه سال ماليات دريافت مي شود و شامل مرور 
زمان مي شود كه بايد تدبيري انديشيده شود كه بين 
اشخاص حقيقي و حقوقي در دريافت ماليات فرقي 
نباشد.  وي گفت: اجرايي ش��دن ماليات خانه  هاي 
خالي وقتي است كه فروش انجام مي شود، بنابراين 
شناسايي خانه  هاي خالي هم سخت است و هم براي 
مس��ئول ماليات صرف ندارد كه بگردد خانه خالي 
را پيدا كند.  عبده تبري��زي در ادامه درباره افزايش 
ماليات بيان كرد: در س��ال اقتصاد مقاومتي بايد به 
سمت دريافت ماليات پيش برويم اما افزايش ماليات 

مسكن بر بازار اجاره تأثير گذار خواهد بود. 
وي گفت: 2/5 ميليون مس��كن خالي نشان دهنده 
احتكار نيست، خانه  هاي خالي عرضه شده است اما 
جريان سوداگري كه در جامعه حاكم شده موجب 
افزايش قيمت مسكن شده است. وي در ادامه گفت: 
يكي از دلايل خانه  هاي خالي نيز اين است كه رفت 
و آمد و مهاجرت در ش��هر هاي بزرگ مانند گذشته 
نيست بلكه آرام تر از قبل شده است. التهاب و رشد 
جمعيت در ش��هر هاي بزرگ آرام تر ش��ده اما رشد 

سوداگري موجب افزايش مش��كلات مسكن شده 
اس��ت.  عبده تبريزي گفت: قيمت زمين در ايران 
حباب دارد و بايد به ميزان زيادي پايين بيايد. دولت 
مي تواند ماليات بر املاك را بگيرد. وي افزود: در سه 
س��ال اخير هيچ تغييري در مس��كن اتفاق نيفتاده 
اس��ت. اگر تعداد خانه  هاي خالي در تهران را فقط 
بخواهيم پركنيم چيزي ح��دود 1/5 ميليون نفر به 
جمعيت افزوده خواهد شد كه در كنار آن مشكلات 
زي��ادي همچون ترافي��ك را نيز به هم��راه خواهد 
داشت.  مشاور وزير راه و شهرس��ازي گفت: دولت 
سياس��ت  هايي كه تعيين كرده درست است اما به 
نتيجه نرسيدن آن بخشي به دليل نبود منابع بوده و 
بخشي به دليل سوداگري  هايي كه در بخش مسكن 
ايجاد شده است. س��عي دولت در ساماندهي بخش 

مسكن بوده است. 
عبده تبري��زي در ادامه افزود: بانك مركزي فش��ار 
زيادي براي فروش خانه  ه��اي خالي بر بانك  ها وارد 
كرده است چون بخش قابل ملاحظه اي از خانه  هاي 
خالي در تمل��ك بانك  هاس��ت. كار عم��ده دولت 

دوازدهم اين اس��ت كه بازار بلند مدت وام مس��كن 
را ايجاد كند تا خانه اولي  ها صاحب خانه شوند. اگر 
بانك ها با نرخ 20 درصد و 25 درصد وام مس��كن را 
ارائه دهند مردم از عه��ده وام  ها بر نمي آيند و بازهم 
صاحب خانه نمي ش��وند. در دولت قبل براي خريد، 
وام تعلق نمي گرف��ت اما در دولت ده��م و يازدهم 
سياست  ها بر پرداخت وام بوده است تا خريد مسكن 
آسان تر شود.  مشاور وزير راه و شهرسازي گفت: وقتي 
شهرداري  ها بيشترين تراكم را بگذارند و بيشترين 
قيمت را بگيرند حاصل كار سوداگري مي شود . در 
حال حاضر قيمت  ها در حال پايين آمدن اس��ت اما 
محسوس نيست. وي گفت: عرضه واحد  هاي ارزان 
قيمت به حركت بازار مسكن كمك مي كند.  افشين 
پروين پور، كارشناس مس��كن ديگر مهمان برنامه 
گفت: نحوه گرفتن ماليات مهم اس��ت. حدود 12 تا 
25 درصد از واحد هاي نوساز ماليات گرفته مي شود. 
اگر مسكن تا سه سال عرضه شود بايد ماليات بدهد و 
از سه سال به بعد نياز به ماليات نيست و اين مالكان 
را تشويق مي كند س��اختمان را تا سه سال احتكار 

كنند و از سال سوم به بعد بفروشند.  پروين پور افزود: 
بايد بين شخص حقيقي سازنده و شركت فروشنده 
مسكن تفاوتي نباشد و سيستم توليد مسكن اصلاح 
شود. وي ادامه داد: گرفتن ماليات مي تواند كليدي 
باشد. بخشي از ثروت ملي هزينه شده تا آن مسكن 
ساخته ش��ود پس نبايد مس��كن احتكار شود. لازم 
اس��ت دولت هزينه كند تا كنترل سوداگري كند و 
طبق آمار سال 90 ما حدود 400 هزار مسكن خالي 
در تهران داش��تيم كه قاعدتاً تاكنون افزايش يافته 
است و اگر اين مسكن  هاي خالي عرضه شود قيمت 
مسكن به شدت پايين مي آيد. وزير مسكن چند روز 
پيش تعداد مسكن  هاي خالي در تهران را 3 ميليون 
واحد اعلام كرده بود.  پروين پور ادامه داد: مس��كن 
مش��كل اصلي و مانع بزرگي ب��راي ازدواج جوانان 
شده است. ما حدود 3 ميليون جوان مجرد داريم كه 
شرايط تشكيل زندگي ندارند و مسكن دغدغه اصلي 
زندگي آنان است و حتي توانايي اجاره مسكن ندارند 
ولي اگر قيمت مسكن بشكند روي اجاره بها هم تأثير 
مي گذارد.  حسام عقبايي، رئيس اتحاديه مشاوران 
املاك در ارتباط تلفني با برنامه گفت: بنده اعتقاد 
دارم ما در حوزه مسكن مازاد توليد نداريم و بخش 
عمده خانه  هاي خالي در شهر هاي بزرگ مربوط به 
خانه  هاي لوكس ب��ا متراژ زياد اس��ت نه واحد هاي 
مس��كوني با متراژ 60 يا 70 متر كه متقاضي دارد و 

مالك حاضر به فروش آن نيست.
وي ادامه داد: متأسفانه نتوانستيم براي متقاضيان 
واقعي مسكن مورد نيازشان را ايجاد كنيم تا آنها با 
توان مالي خود بتوانند صاحب مسكن شوند.  عقبايي 
با اش��اره به وجود خانه  هاي خالي لوكس در كشور 
افزود: بس��ياري از خانه  هاي لوكس كه امروز با آنها 
در شهر هاي بزرگ مواجه هستيم متعلق به بانك  ها 
هس��تند و بزرگ ترين س��وداگري در حوزه مسكن 
توسط بانك  ها انجام شده است.  وي گفت: در راستاي 
اصلاح قوانين و برخورد با چنين اقداماتي در حوزه 
مسكن متأسفانه اتفاق خاصي رخ نداده است و اين 

سياست  ها همچنان ادامه دارد. 
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